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Udtalelse vedr. Styrelsesvedtægter for Varde Kommunes Skolevæsen.  

Skolebestyrelsen har med interesse gennemgået og drøftet forslaget til 

Styrelsesvedtægter for Varde Kommunes Skolevæsen og kan konstatere, at der følger 

nogle uhensigtsmæssigheder med forslaget. Intentionen er, at belyse hvilke områder 

Skolebestyrelsen for Outrup Skole mener, bør ændres, for at sikre den rette kvalitet. 

Med denne udtalelse følger også forlag til ændringer, da vi ønsker, at medvirke til, at 

den nye skolestruktur får den bedst mulige start.  

Elevråd 

Vi læser forslaget således, at der skal være et elevråd for den samlede skole, men at 

der kan etableres elevråd på afdelinger, der har 5. klassetrin eller højere. Vi anser 

elevrådets virke på skolen som værende essentiel for skolens ledelse og ikke mindst for 

elevernes udvikling/læring ved at være del af et elevråd (elevdemokrati). Derudover 

ser vi logistikmæssige udfordring ved at have et samlet elevråd, da dette vil betyde at 

elevrådsmedlemmer fra de enkelte afdelinger skal transporteres mellem afdelinger i 

skoletiden. Vi anbefaler på baggrund af Folkeskolelovens §1 stk. 3, at vedtægterne 

ændres, således at der skal være et elevråd på alle afdelinger og at der ikke etableres 

et samlet elevråd.  

Elevrepræsentanter  

Vi kan med glæde konstatere, at der i Bilag 1 beskrives en sammensætning af 

Blåbjergskolens Fællesbestyrelse, hvor der skal deltage en elevrepræsentant fra hver 

skole. Vi har god erfaring med elevrådets deltagelse på bestyrelsesmøderne, hvorfor vi 

generelt altid vil søge stor grad af elevinvolvering. I den nye skolestruktur vil det 

betyde, at f.eks. en elev fra Lunde Børneby skal deltage på bestyrelsesmødet uden 

forudgående elevrådsmøde i Lunde Børneby. Derudover kan en elevrepræsentant 

være del af en skolebestyrelse, hvor der ikke er er en medarbejder- eller 

ledelsesrepræsentant fra samme afdeling.  Vi er bekymrede for, at dette vil være en 

opgave, som mange mindre børn vil finde ”skræmmende” med den konsensvens, at 

ingen børn søger muligheden. Løsningen kan være et krav til, at der etableres lokale 

elevråd på alle afdelinger, og at den videre formidling til fællesbestyrelsen sker via 

anden repræsentant fra skolen/børnebyen.  

Medarbejderrepræsentanter (§2 stk. 3)  

I forslaget beskrives valget af medarbejderrepræsentanter som værende centralt, 

f.eks. kan alle medarbejdere stemme på alle kandidater. Det er vores kraftige 

anbefaling, at dette ændres til, at der skal være mindst én medarbejderrepræsentant 

fra alle matrikler. Dette sikrer en bedre sammenhæng mellem dagligdagen på den 

enkelte afdeling og skolebestyrelsen. I forslaget er der en sandsynlighed for, at en 

større afdeling bliver repræsenteret med 2 medarbejdere mens andre afdelinger ikke 



repræsenteres, hvilket ikke er hensigtsmæssigst og ikke skaber ligeværd imellem 

afdelingerne.   

Vi opfordrer til at valgproceduren ændres, så den sikrer, at alle afdelinger er 

repræsenteret i skolebestyrelsen. 

Forældrerepræsentanter (§2 stk. 3)  

Med reference til ”Introduktion Til Skolebestyrelsens Arbejde”  (publiceret på Skole & 

Forældre: http://skole-foraeldre.dk) beskrives rollen som forældrerepræsentant bl.a. 

således: 

”Forældrerepræsentanter har flertal som skal sikre, at forældrene har en væsentlig og 

styrket stemme i bestyrelsen”. 

Forældrerepræsentanten har et ansvar der er større end det at være en stemme. 

Mange nuværende opgaver ved forældrerepræsentanterne kan selvfølgelig støttes af 

et forældreråd; men ansvaret for repræsentationen af alle skolens forældre og børn 

placeres nu på én repræsentant, der samtidig også vil få ansvaret for at koble 

forældreråd og skolebestyrelsen. Vi er bekymrede for, at dette vil resultere i, at flere 

forældre vil vælge skolebestyrelsesarbejdet fra, da indsatsen for at leve op til ansvaret 

er stor sammenlignet med den nuværende struktur. Vi vil klart anbefale, at der stilles 

krav til, at der skal være mulighed for, at hver afdeling har 2 forældrerepræsentanter i 

skolebestyrelsen. Dette vil sikre, at ansvaret placeres ved 2 forældre og skaber 

diversitet i repræsentationen af matriklen. 

Vi, skolebestyrelsen for Outrup Skole, håber, at læseren af dette udkast forstår 

muligheden for positivt at ændre styrelsesvedtægterne, således at den nye 

skolestruktur får en succesfuld begyndelse. Derudover er ovenstående løsningsforslag 

med til at sikre kvaliteten på de enkelte matrikler og bevare en decentral struktur, som 

var en gennemgående argumentation for etablering af den nye skolestruktur. 

 

Venlig hilsen 

Skolebestyrelsen på Outrup Skole 

http://skole-foraeldre.dk/

